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Přepíšeme mapu vysokého školství, rozhodl se nový ministr školství Josef Dobeš. Použít k tomu chce jednoduchý
nástroj: univerzity dostanou méně peněz. Navíc podle nového klíče. Napříště už nebude záležet jenom na počtu
studentů, ale hlavně na kvalitě výuky a výzkumu. Pravděpodobně si tak polepší velké kamenné univerzity. Naopak menší
venkovské školy, které často na vědu nemají, začnou bojovat o holé přežití.
Ministr školství Josef Dobeš začal s tvrdými škrty. Nevyhnou se ani vysokým školám. Univerzity už sice letos o jednu
miliardu korun přišly, krácení výdajů ale podle Dobeše neskončilo. O jak velkou částku půjde tentokrát, stále neprozradil.
Školy se prý ale mají připravit na tvrdé časy. "Měly by čerpat víc peněz z evropských fondů," rozhodl se Dobeš.
Rektoři se proti tomu okamžitě postavili. Vysoké školy podle nich hospodaří se stále nižším rozpočtem, za poslední tři
roky se zkrátily výdaje na studenta o dvacet procent. "Obáváme se, že bude letos krácení přesahovat jednu miliardu. V
takovém případě si ale mohou některé školy, které nemají vytvořené rezervní fondy, sáhnout skutečně na dno. Dostanou
se do existenčních potíží," ozval se například rektor pražského Českého vysokého učení technického Václav Havlíček.
Školy podle něj budou muset začít omezovat výuku. "Buď přijmou výrazně méně studentů, nebo sníží počty učitelů. To
se ovšem okamžitě projeví na kvalitě výuky," připomenul Havlíček.
Dobeš proto školám poradil: zkuste získat chybějící peníze jinak. Třeba efektivnějším čerpáním z fondů Evropské unie.
"Variant je tu několik, určitě jsou ve hře i šablony podobné těm, které nedávno začaly využívat základní školy," podotkl.
Ty si podle něj mohou přijít díky zjednodušenému systému čerpání v následujících třech letech až na 4,5 miliardy korun.
Snižovat počet vysokých škol chtěla už Dobešova předchůdkyně Miroslava Kopicová. Důvod ovšem uváděla jiný:
zvýšení kvality. "Stali jsme se nejdražší ekonomikou v regionu. Jsme čtyřikrát dražší než Čína a dvakrát dražší než
země Balkánu. Pokud si chceme zachovat konkurenceschopnost, a tím i dosavadní životní úroveň, musíme bojovat za
kvalitnější školství, výzkum a průmyslové inovace," vysvětlila.
Česko se podle ní musí přeměnit z levných montážních závodů na výzkumnou velmoc. A stejně jako bohaté
západoevropské státy začít přesouvat hůře placené manuální práce dál na východ. Současně musí zvýšit kvalitu
vysokých škol. "Univerzit bude muset být méně, zato budou muset podávat lepší výsledky," řekla.
Toho chtěla Kopicová dosáhnout jednoduše: "Školy se rozdělí na výzkumné, vzdělávací a profesní. Podle toho, o jaký
typ školy půjde, dosáhnou na dotace," vykreslila své představy. Kromě toho měly začít školy spolupracovat v oblasti
aplikovaného výzkumu s firmami. To jim mělo přinést další peníze. "Průmysl už prostě nebude moct jen tunelovat školství
tím, že si odebere absolventy. Bude muset přispět i na jejich výchovu," přidal se i Kopicové poradce a sociolog Petr
Matějů.
Dobeš ale jejich reformu odsunul na neurčito. "Vysoké školy jsou jen třešnička na dortu. Základem reformy už nebudou
univerzity, teď se pod drobnohledem ocitnou hlavně základní a střední školy. Je tam spousta věcí, které musíme řešit,"
rozhodl se Dobeš.


